

(Translated from Arabic)

Permanent Mission of the Republic of Tunisia, Geneva

Reply to the joint communication from the United Nations human rights mechanisms concerning the situation of a number of Tunisian nationals who are detained in Iraq and who are being prosecuted under the Iraqi Counter-Terrorism Act

The Tunisian State and its agencies abroad provide protection for Tunisians detained in foreign prisons by guaranteeing them access to the legal protection and social welfare that they require and by visiting them and providing them with support, in accordance with the provisions of the Vienna Convention on Consular Relations and procedures that are permissible pursuant to the legislation in force in the country of accreditation and relevant bilateral agreements.

Vigorous action has been taken to provide consular protection for Tunisians who have been arrested by the Iraqi authorities at various times in connection with issues such as “illegally crossing the Iraqi borders” and “membership of a terrorist organization”.

A lawyer was assigned to monitor the situation of Tunisians in Iraqi prisons at all stages of legal proceedings before the competent judicial authorities. For instance, appeals were filed against judgments handed down against them, which led in some cases to the commutation of death penalties to 20-year prison sentences. Appeals against judgments in other cases led to prisoners being found innocent of a number of charges filed against them. Attempts were also made to have some prisoners released on parole or acquitted.

The Tunisian State and its agents abroad seek to have the sentences imposed on Tunisian defendants commuted and to ensure that they are given a fair trial, in accordance with the guarantees enshrined in relevant international treaties.

The Tunisian State and its agents abroad organize regular visits to Tunisian prisoners in Iraqi prisons and provide them with social support and financial assistance. They also contact the Iraqi authorities with a view to enabling members of prisoners’ families to visit their children in Iraqi prisons as a means of reassurance. Such visits take place under the supervision and with the support of the Ministry of Foreign Affairs, in coordination with our diplomatic mission in Baghdad, in order to ensure that all necessary facilities are provided for prisoners’ families.

Importance has been attached to this issue in the area of bilateral cooperation through regular coordination with the Iraqi authorities regarding the judicial status of Tunisian prisoners. There is currently no bilateral legal framework providing for the exchange of prisoners.

Tunisia has joined in all international efforts to prevent and combat violent extremism. It also takes advantage of opportunities for international cooperation and sharing of experiences and best practices in that area.

Tunisia is participating in the drafting of a new guide for the United Nations Office of Counter-Terrorism on respect for international law, especially international human rights law.

The National Counter-Terrorism Committee is preparing a national policy document to address the issue of the return of terrorist fighters and their families.



**Mission Permanente de Tunisie
à Genève**



**البعثة الدائمة للجمهورية التونسية
بجنيف**

ISTE

30

N° 000055

La Mission Permanente de Tunisie auprès de l'Office des Nations Unies à Genève et des Organisations Internationales en Suisse présente ses compliments au Haut-Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme (Branche des procédures spéciales) et se référant à sa note verbale par laquelle il demande des informations sur la position du Gouvernement tunisien vis-à-vis de la situation de certains ressortissants tunisiens détenus en Irak et poursuivis en vertu de la loi irakienne sur l'anti-terrorisme, a l'honneur de lui faire communiquer ci-joint les éléments de réponse des autorités tunisiennes.

La Mission Permanente de Tunisie auprès de l'Office des Nations Unies à Genève et des Organisations Internationales en Suisse saisit cette occasion pour renouveler au Haut Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme (Branche des procédures spéciales), l'assurance de sa très haute considération.

Genève, le 18 Février 2019



**Haut Commissariat des Nations Unies
aux Droits de l'Homme
Palais Wilson
1202 Genève**

OHCHR REGISTRY

20 FEB 2019

Recipients : **SPB**

عناصر ردّ حول العريضة المشتركة الصادرة عن الآليات الأممية الخاصة بحماية حقوق الإنسان
بخصوص أوضاع عدد من المواطنين التونسيين المحتجزين في العراق
وملاحقتهم بموجب قانون مكافحة الإرهاب العراقي

- تعمل الدولة التونسية ومصالحها بالخارج على توفير الحماية للتونسيين بالسجون الأجنبية عبر تمكينهم من الحماية القانونية وتوفير الرعاية الاجتماعية اللازمة لهم من خلال زيارتهم والإحاطة بهم طبقا لمقتضيات اتفاقية فيينا للعلاقات القنصلية وما تسمح به القوانين السارية في بلد الاعتماد والاتفاقيات الثنائية المبرمة في المجال.
- وتبذل جهودا كبيرة لتوفير الحماية القنصلية للتونسيين الذين تم إيقافهم من طرف السلطات العراقية في فترات متفاوتة والذين ارتبطت بهم قضايا تتعلق بـ "تجاوز الحدود العراقية بصفة غير شرعية" والانتماء إلى تنظيم إرهابي".
- تم تكليف محام لمتابعة أوضاع التونسيين في السجون العراقية لدى السلطات القضائية المختصة في كافة أطوار المحاكمة وكذلك استئناف الأحكام الصادرة ضدهم مما مكن من تخفيف بعض هذه الأحكام من الإعدام إلى عقوبة بعشرين سنة سجنا ، كما أتاح استئناف الحكم بعدم سماع الدعوى في عدد من التهم المنسوبة لسجناء آخرين. وكذلك السعي إلى تمتيع البعض منهم بالسراح الشرطي أو العفو.
- وتحرص الدولة التونسية ومصالحها بالخارج على طلب مراعاة ظروف التخفيف في الأحكام الصادرة ضد المتهمين التونسيين وتوفير محاكمة عادلة لهم وذلك طبقا للضمانات التي توفرها المواثيق الدولية في هذا الخصوص.
- تنظم الدولة التونسية ومصالحها بالخارج زيارات دورية للمساجين التونسيين بالسجون العراقية وتوفر الإحاطة الاجتماعية وتقديم مساعدات مالية لهم، كما يتم التدخل لدى السلطات العراقية قصد تمكين أفراد عائلات المساجين من زيارة أبنائهم في السجون العراقية للاطمئنان عليهم. وتتم هذه الزيارات بإشراف وإحاطة من وزارة الشؤون الخارجية بالتنسيق مع بعثتنا الدبلوماسية ببغداد حيث يقع تقديم كافة التسهيلات اللازمة لعائلات المساجين.

- نم إيلاء هذا الملف الأهمية اللازمة في مجال التعاون الثنائي ، حيث يتم التنسيق دوريا مع الجانب العراقي بخصوص الوضعية القضائية للمساجين التونسيين. ولا يوجد حاليا إطار قانوني ثنائي يقضي بتبادل المساجين.

- تعمل تونس على الانخراط في كافة الجهود الدولية الرامية الى الوقاية من التطرف العنيف ومكافحته، مع العمل على الاستفادة من فرص التعاون الدولي وتبادل التجارب والممارسات الفضلى في المجال.

- وتشارك تونس في اعداد مشروع دليل جديد لمكتب الامم المتحدة لمكافحة الارهاب حول احترام القانون الدولي خاصة في مجال حقوق الانسان.

- تعمل اللجنة الوطنية لمكافحة الارهاب على اعداد وثيقة حول السياسة الوطنية في معالجة موضوع عودة المقاتلين الارهابيين وعائلاتهم.